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برداشتها، مقاصد و اقلام نامشهودبرداشتها، مقاصد و اقلام نامشهود

مقدمه
در اولین روز کنفرانس جهانی تدوین گران استاندارد، در مراسم افتتاحیه رسمی که برخی به آن جشنواره هفته حسابداری می گویند، از 

لندن به شما صبح به خیر گفته و حضور شما را صمیمانه خوشامد می گویم.
مشــتاقانه در انتظار دیدار و گفتگو با بســیاری از شــماها در این کنفرانس و همچنین نشســتهای پاییزی هم نشــینی بین المللی 
تدوین گران استانداردهای حسابداری1 (IFASS) و هم نشینی مشــورتی استانداردهای حسابداری2 (ASAF) هستم که در 

پی این کنفرانس برگزار خواهند شد.
تمایل داشــتم که به طور حضوری با شما دیدار کنم، اما دوران همه گیری کووید 19 همچنان به پایان نرسیده است. سلامتی و امنیت 

شما برای ما در اولویت قرار دارد، به همین دلیل این کنفرانس در قالب مجازی در حال برگزاری است.
(Ro� و سرپرستی روبرتا راولی (Fred Nieto) فرد نیتو  مجازی به معنای مصنوعی یا با هیجان پایین نیســت. گروه ما به رهبری

(berta Ravelli، اقدام شگفت انگیزی در جهت گرداوری یک برنامه کار عالی با فرصتهای زیاد برای تعامل انجام داده است.

ما نشستهای ازپیش ضبط شده را به عنوان پیش زمینه برای هر موضوع در دستور کار تهیه کردیم، بنابراین تا حدی که وقت اجازه دهد، 
نظرهای خود را با شما مبادله کرده و به اشتراک می گذارم، به پرسشها پاسخ می دهم و نظرهای شما را جویا می شوم. لطفاً بازخوردهای 

آندریاس بارکو (Andreas Barckow) رئیس 
حسابداری  بین المللی  استانداردهای  هیئت 
مجازی  کنفرانس  افتتاحیه  سخنرانی   (IASB)

سپتامبر  در  جهانی  استانداردهای  تدوین گران 
برای  سخنرانی،  این  در  او  کرد.  ارائه  را   2021
گزارشگری  حوزه   70 از  نماینده   140 از  بیش 
اول  ماه  سه  در  خود  مسئولیت  بازتاب  به  مالی، 
فعالیتش پرداخت و دستورکار هیئت برای سالهای 
پیشِ رو را مطرح کرد. همچنین نظرهای خود در 
با تدوین گران  بیشتر هیئت  مورد نحوه همکاری 

استانداردهای ملی را به اشتراک گذاشت.

زهرا نوری   
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خود در مورد این رویکرد را در نظرسنجی ارائه شده بیان کنید.
همان طــور که بســیاری از شــما می دانید، من شش ســال 
به عنوان رئیس مرجع تدوینگر اســتاندارد حســابداری آلمان 
فعالیت کردم. دوســت دارم بییندیشــم که ایــن تجربه بینش 
خوبی نسبت به نیازهای شما فراهم آورده است. براوردن این 
نیازها، موضوع اصلی این ســخنرانی و موضوعی برای نوبت 

من به عنوان رئیس هیئت خواهد بود.
در جریان ســخنان افتتاحیه به ســه حوزه می پردازم. در ابتدا 
می خواهم که برداشتهای اولیه از مسئولیتم را به اشتراک بگذارم. 
دوم، چند نکته درباره دســتور کار هیئت برای ســالهای پیشِ رو 
ارائــه خواهــم داد. و در پایان می خواهم کــه رابطه بین هیئت 
استانداردهای بین المللی حسابداری و تدوین گران استاندارد ملی 

را گسترش دهم که بازتابی از زندگی گذشته من است.

برداشتهای اولیه
خود  جدید  مسئولیت  در  که  است  سه ماه  به  نزدیک  اکنون 
جانشین  رسماً  ژوئیه  اول  در  زیرا  هستم،  فعالیت  به  مشغول 
در  را  اقدام درخورتوجهی  هانس هوگروورست شدم. هانس، 
رهبری سازمان انجام داد و اطمینان دارم که همه ما برای او 

آرزوی موفقیت در مراحل بعدی زندگی داریم.
 به یقین، به عنــوان رئیس جدید هیئت، می خواهم که اثری 
از خود به جا بگذارم، ایده هایم را بیان کنم و اولویتهایم را دنبال 
کنم. واضح اســت که من نیز دیدگاه ها و ایده های خود را دارم. 
با این حال، می دانم که همه ما، کارکنان ســازمان ما و سازمان 
شــما، با توجه به همه گیری پایدار کووید 19 و پیامدهای آن بر 

زندگی، دچار تنش شده ایم.
بنابراین، من احســاس کردم که اکنون زمان مناســبی برای 
درخواســت یا حتی در نظــر گرفتن تغییرهای بزرگ نیســت، 
به ویــژه به ایــن دلیل که بیشــتر آنها به مســائل میان مدت تا 
درازمــدت می پردازند. از دیدگاه من، تغییر اثربخش، یکپارچه 

و آهسته بوده است، به دقت همانطور که انتظار داشتم. 
با توجه به مســئولیت قبلی من، از زمانی که به هیئت ملحق 
شــدم، با شگفتانه های بســیار کمی روبه رو شده ام. در نهایت، 
مســائل فنی، مسائل فنی هســتند، هرجا که باشــید. تفاوت 
اساســی میان کار کردن برای تدوین گر اســتاندارد جهانی با کار 

کردن برای تدوین گر استاندارد ملی، ناشی از جامعه گسترده تری 
است که هیئت به آن خدمت می کند و آن را در نظر دارد. ایجاد 
اجماع و تدوین اســتانداردهایی که در سطح جهان به کار گرفته 
شــوند بسیار مشکل اســت، زیرا باید پیش زمینه های مختلف 

اقتصادی و چالشهای گزارشگری را درنظر بگیریم. 
معارفه و انتصاب مــن باید به صورت ارتباط از راه دور انجام 
می شــد، اما با این وجود خوشحالم که چقدر خوب پیش رفت. 
به صراحت از تجربیاتی که سازمان در طی همه گیری کسب کرد 
و حتی بیشتر، از تعهد، خونگرمی و اشتیاق کارکنان و همکاران 
هیئت بهره مند شــدم. از همــه کارکنان بنیاد اســتانداردهای 
بین المللی گزارشگری مالی تشــکر ویژه دارم و از همه کمکها 
و حمایتها سپاســگزارم. پیامهای شــخصی بسیار زیادی که از 
طرف تدوین گران استاندارد و دیگر ذینفعان دریافت کردم، که 
با ارائه دعوت برای ملاقات و ابراز تمایل برای آشنایی حضوری 
با من به محض فراهم شــدن شرایط، من را زیر تاثیر قرار داد. 
مایل هستم که به محض امکان، بسیاری از درخواستهای شما 

را اجابت کنم.
من اولین نشست هیئت در ماه ژوئیه را رهبری کردم و اولین 
نشســت حضوری آن در حدود یکسال گذشته در هفته گذشته 
برگزار شــد. ما به طور مســتمر وضعیت کوویــد 19 را زیرنظر 
داریم. امیدوارم که به زودی بتوانیم نشســتهایی را با نهادهای 
مشــورتخواهی  و مشــورتی خود به صورت حضــوری برگزار 
کنیم و دوباره ناظران را در نشســتهای هیئت پذیرا باشیم. اما 

همان طور که در ابتدا گفتم: اول امنیت!
اجازه بدهید اکنون به دستور کار هیئت برای سالهای پیشِ رو 

بپردازم. 

مشورتخواهی دستورکار
سومین دستورکار هیئت به تازگی به پایان رسید. از صمیم قلب 
امیدوارم که همگی مشارکت داشته باشید، اظهارنظرهای خود 
به حال  تا  اگر  دهید.  پاسخ  ما  نظرسنجی  به  یا  کنید  ارسال  را 
مشارکت نکردید، هنوز دیر نشده است، هنوز چند ساعت دیگر 
برای  دیگری  شانس  بگویم،  صادقانه  به شما  دارید؛  فرصت 

تاثیرگذاری بر دستورکار آینده هیئت نخواهید داشت.
هــر پنج ســال یکبار بــه بــازار می رویــم و از ذینفعان خود 
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می پرســیم که درباره این که منابعمان را کجــا خرج کنیم، چه 
پیشــنهادی داریــد. این مشــورتخواهیها مراحــل مهمی در 
فرایند انجام کار هســتند، زیرا می خواهیــم اطمینان پیدا کنیم 
که از منابع محدود خود به بهترین شــکل اســتفاده می کنیم. 
مشورتخواهی برای دستورکار به سادگیِ یک مسابقه زیبایی یا 
حراج نیســت: مسئله شمارش آرا نیست. ما همه بازخوردها را 

جدی می گیریم.
هیئــت به دنبــال بازخــورد در مــورد حوزه هایی اســت که 
بایــد بر آنهــا تمرکز کنیــم، معیارهایی که باید بر اســاس آنها 
منابــع را تخصیص دهیــم و مجموعه ای از فعالیتها، شــامل 
تدویــن اســتانداردها- ازجملــه درنظرگرفتــن اصلاحــات در 
استانداردهای بین المللی گزارشگری مالی برای موسسه های 
کوچک ومتوسط (SMEs)، و نگهــداری و کاربرد یکنواخت و 

گزارشگری مالی دیجیتال است.
ورود یک رئیس جدید به این معنا نیســت که هیئت همه چیز 
را از صفر شروع می کند. من به یقین برای سازمان مهم هستم، 
امــا نه چندان مهم! ما یک برنامــه کاری در حال اجرا داریم که 
براســاس بازخوردهای دریافتی مربوط به مشورتخواهی برای 
دســتور کار قبلی انجام می شــود و متعهد به اتمام آن پروژه ها 
هستیم، مگر این که خلاف این را به ما بگویید. همچنین باید 
منابعی را برای انجام بازنگریهای پس ازاستقرار استانداردهای 
 (IFRS 9, 15 & 16 بین المللی گزارشــگری مالــی 9 و 15 و

(16 اختصاص دهیــم. درنتیجه، پروژه هــای جدید باید تنها 

برای براورده کردن انتظارها از برنامه کاری هیئت برای سالهای 
2022 تا 2026، با اقدام در حال انجام سازگار باشند.

به عنوان بخشــی از برنامه توســعه هیئت، به بازخوردهای 
گروه ها و نهادهای مشــورتی توجه کردیــم. در این بازخوردها 
ســه پیــام یکنواخت وجــود دارد. اول، به ما توصیه شــده که 
مراقب باشــیم چه میزان مشــورتخواهی و تغییر را بر ذینفعان 
تحمیل می کنیم. دوم، منابع کافــی را برای همکاری با عضو 
جدیــد مورد انتظار در خانواده هیئت، یعنی هیئت پیشــنهادی 
استانداردهای بین المللی پایداری (ISSB) در نظر بگیرید. 

و سوم، لطفاً در مورد اقلام نامشهود کاری انجام دهید!
اجازه دهید که با هر یک از این ســه موضوع آشــنا شــویم. 
پیش از انجام این کار، اجــازه دهید بر این تاکید کنم که هیئت 
هنوز بازخورد مشورتخواهی نسبت به دستورکار را به طور کامل 
بررسی نکرده اســت و بنابراین، هنوز درباره آن بحثی صورت 
نگرفته اســت. بنابراین، نظرهای من شــامل الف( بازتابهای 
شــخصی و ب( دربــاره حوزه هایــی اســت کــه بازخوردهای 
به تقریــب یکنواختــی دریافت کردیم. هیئــت قصد دارد همه 
بازخوردها را در سه ماه آینده بررسی کند و پیش از نهایی شدن 
برنامه کار در اوایل سال آینده، آن را با نهادهای مشورتی خود 

در میان بگذارد.
مشورتخواهیها و تغییرها

بسیاری  با  گذشته  ماه  در 18  که  است  آگاه  کامل  به طور  هیئت 
ملی  استانداردهای  تدوین گران  ازجمله  خود،  ذینفعان  از 
مشورتخواهی کردیم. هر مشورتخواهی یک عمل متوازن کننده 
و  کرده  حفظ  را  خود  پروژه های  انجام  سرعت  باید  ما  است. 
درهمان حال  و  باشیم،  زمان بندی شده  برنامه های  مراقب 
به فوریت اسناد مشورتخواهی جدید را به زمین شما نمی فرستیم 

تا شما به آن توجه کنید.
تــلاش ما بر این بود که تاریخهای انتشــار را متناوب تعیین 
کنیــم و دوره های مشــورتخواهی را به میــزان درخورتوجهی 
افزایــش دادیم تا ذینفعان زمان بیشــتری برای پاســخگویی 
داشته باشند. در راستای این اقدام، بازخوردهای بسیار مثبتی 
دریافــت کردیم، اما با این محدودیت که تا چه اندازه می توانیم 

از شما انتظار داشته باشیم، نیز آشنا هستیم.

همکاری دو هیئتهمکاری دو هیئت

استانداردهای بین المللی گزارشگری مالی واستانداردهای بین المللی گزارشگری مالی و

هیئت استانداردهای پایداری و هیئت استانداردهای پایداری و 

تهیه الزامها باتهیه الزامها با

اصول و مفاهیم مشترکاصول و مفاهیم مشترک

یک ضرورت استیک ضرورت است
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شــایان ذکر اســت که به ذینفعان یاداوری کنیم که بیشــتر 
اســنادی کــه هیئت مدیــره در 18 ماه گذشــته در مــورد آنها 
مشــورتخواهی کرده اســت، منجر بــه تغییرهــای فوری در 

گزارشگری مالی نمی شود.
هیئــت مدیره باید قبــل از گرفتن هرگونــه تصمیم نهایی، 
بازخورد خود را بررســی کند و به محض این که یک اســتاندارد 
یا اصلاحیه نهایی منتشر شــد، همواره به بنگاه ها زمان کافی 
بدهیم تا قبل از لازم الاجرا شدن تغییرها، خود را برای هرگونه 

تغییر آماده کنند.
همکاری با خواهرخوانده

خواهرخوانده  با  همکاری  شروع  درباره  به زودی  امنا،  هیئت 
به  پرداختن  برای  حسابداری  بین المللی  استانداردهای  هیئت 
موارد افشای مالی مربوط به پایداری، تصمیم خواهند گرفت.

اگر دو هیئت تصمیم گرفتند که با هم کار را پیش ببرند، باید 
به هیئت مدیره و کارکنان فرصــت دهیم تا اطمینان پیدا کنند 
که بین هیئت اســتانداردهای بین المللی حســابداری و هیئت 
اســتانداردهای بین المللی پایداری رابطه لازم وجود دارد. من 
به نوبه خود متعهد به همکاری نزدیک با همتایان خود در دیگر 

هیئت هستم و برای این کار آمادگی دارم.
بسیاری از ذینفعان که به دو مشورتخواهی هیئت امنا پاسخ 
دادند، اهمیت ارتباط و استانداردگذاری مشترک را نشان دادند. 
استانداردگذاری مشترک به این معنی است که هر یک از هیئتها 
نســبت به منابع خود تعهد دارنــد و در عین حال از تخصص و 

منابع هیئت دیگر نیز بهره می برند.
همــکاری دو هیئت با یکدیگــر و تهیه الزامهــا با اصول و 
مفاهیم مشترک، نه تنها مطلوب، بلکه یک ضرورت است. در 
واقع، یکی از نقاط قوت اصلی داشتن دو هیئت در یک سازمان 

است. من با این دیدگاه به طور کامل موافقم.
با این توصیف، بســیار زود است که دیدگاه هایی ارائه دهم، 
درباره این که ارتباط دقیق ازنظر کاربردی به چه معناســت، چه 
اقدامی باید انجام شود، کجا و چگونه با یکدیگر همکاری کنیم، 
درحالی که اســتقلال یکدیگر را به رسمیت بشناسیم، به ویژه، 
این که برخی از حوزه های اصلی همچنان نیازمند تصمیم گیری 
هیئت امنا است. اما اجازه دهید به شما اطمینان دهم که هیئت 
هنــگام تصمیم گیری در مورد اولویتهای دســتورکار خود برای 

سالهای آینده، منابعی را برای همکاری با هیئت استانداردهای 
بین المللی پایداری پیشنهادی با جدیت درنظر خواهد گرفت.

اقلام نامشهود
در پایان به اقلام نامشهود می پردازم. در بسیاری از رویدادهای 
عمومی درباره اقلام نامشهود و نیاز به پرداختن به حسابداری 
در این حوزه صحبت کردم. بنابراین، با کسانی که این موضوع را 
مطرح کردند موافق هستم. استاندارد بین المللی حسابداری 
38 (IAS 38) هیئت در مورد داراییهای نامشهود، بیش از 20 
سال سن دارد و به جز درمورد تغییرهای احتمالی ناشی از دیگر 

پروژه ها، هرگز مورد بازنگری قرار نگرفته است.
همه ما می پذیریم که اهمیت اقلام نامشــهود، به ویژه اقلام 
نامشــهود ایجادشده به وســیله واحد تجاری در دودهه گذشته 

به میزان درخورتوجهی افزایش پیدا کرده است.
امروزه اگر نگوییم بیشتر شــرکتها، بلکه بسیاری از آنها، در 
سراســر جهان در بخش خدمات فعالیــت می کنند. آنها توجه 
بســیار زیاد بازارهای ســرمایه را به خود جلب کرده اند و درواقع 
بالاترین ارزشــگذاری بازار را به خود اختصاص داده اند. با این 
حال، ما مبنای خلق یا مصرف ارزش در این شرکتها را به خوبی 
درک نمی کنیم. به همین دلیل به نوبه خود دوســت دارم هیئت 
بررسی کند که چه کاری می توانیم برای افزایش شفافیت در این 
حوزه انجام دهیم. بدیهی اســت که ایــن تصمیم به طور کامل 
باید توسط هیئت مدیره گرفته شود و تنها پس از درنظر گرفتن 
تمام بازخوردی که دریافت می کنیم، انجام شود. بنابراین با ما 

همراه باشید!
بگذارید به آخرین حوزه امروزم بپردازم: رابطه بین شما و ما.

همکاری با تدوین گران استاندارد ملی
ناگفته نماند که تدوین گران استاندارد ملی یک گروه ذینفع بسیار 
مهم برای هیئت هستند. با توجه به سابقه من به عنوان رئیس 
سابق تدوینگر استاندارد ملی، ممکن است با شنیدن این جمله 

لبخند بزنید. چگونه می توانم چنین نظری نداشته باشم؟ 
برای من ورود از هیئت تدوین اســتاندارد ملی به مسئولیت 
جدید بســیار سودمند است. این مسئولیت این امکان را فراهم 
آورده کــه از ارتباطات موجود خود اســتفاده کنم، کار هیئت را 
از منظــر یک تدوینگر اســتاندارد ملی ببینــم و با توجه به این 
دیــدگاه بدانیم که چه کاری به خوبی در حال انجام اســت و در 
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کجا می توانیم بهتر باشیم.
تدوین گران اســتاندارد ملی به طور اساســی، چشــم وگوش 
هیئت هســتند. همچنین تخصص ارزشمندی را دارا هستند. 
تدوین گــران به طــور معمول بــه ذینفعــان محلــی، به ویژه 
سرمایه گذاران، بیشتر از آن چه هیئت می تواند، نزدیک خواهند 
بود، اهمیتی ندارد که ما چقــدر در این حوزه فعالیت می کنیم. 
افزون بر این، به احتمال زیاد، شما مسائل مربوط به حوزه خود 
را بســیار زودتر مشاهده خواهید کرد و به ما در حل آنها قبل از 
این کــه در دیگر حوزه های گزارشــگری نیز روی دهند، کمک 

می کنید.
هنگامــی که صحبت از ارتباط بین هیئــت و ذینفعان حوزه 
گزارشــگری می شود، شما ارتباط کاری بســیار مفیدی فراهم 
می کنید؛ چه در اطلاع رسانی، چه در پرداختن به درخواستهای 
موضوعی دســتورکار که توســط کمیته تفسیر اســتانداردهای 
بین المللی گزارشــگری مالی دریافت شــده، و چه اختصاص 
مطالب آموزشی، که اینها تنها چند مورد هستند. و من آگاهانه 
از کلمه »ارتباط کاری« اســتفاده کردم تا نشــان دهم که آن را 

بیشتر به عنوان یک خیابان دوطرفه می بینم تا یک طرفه.
البتــه می دانم که تنوعــی از تدوین گران اســتاندارد در این 
کنفرانــس حضور دارند. تدوین گران اســتاندارد دارای شــکل 
قانونــی متفاوتــی هســتند- خصوصــی در مقابــل عمومی؛ 
اندازه هــای مختلف- بــزرگ در مقابل کوچــک؛ تجربه های 
مختلف: رشــدیافته یــا درحال ظرفیت ســازی؛ رســالتهای 
مختلف- به کارگیری استانداردهای بین المللی گزارشگری مالی 
برای شرکتهای پذیرفته شــده در بورس یا برای همه شرکتها، 
گزارشــگری مالی حسابگرا یا کل گرا. هیئت باید همه را درنظر 
بگیرید و هیچکــس را مجزا نکند. ترجیح این اســت که باید 
به دنبال ترتیبات کاری بهینه باشــیم و خواسته ها و تجربه های 

شما را درنظر بگیریم.
یکی از حوزه هایی که مشــتاق بررسی آن هستم، این است 
که آیا می توانیم از قابلیتهای شــما بیشــتر اســتفاده کنیم تا در 
تدوین اســتاندارد به ما کمک کند. همه ما محدودیتهای منابع 
داریم، بنابراین باید انگیزه واقعی داشته باشیم تا ببینیم در کجا 
امکان همکاری وجــود دارد. اکنون، »اما« و »اگرهای« زیادی 

در هر دو طرف وجود دارد، 

و این نکات از دید من پنهان نیست. باید بپذیریم که هیئت 
نمی تواند اســتقلال خود را به خطر بیاندازد، همان طور که شما 

نمی توانید مسئولیتهای خود را کنار بگذارید.
اما به این معنا هم نیست که دستکم نمی توانیم در بخشهای 
خاصی از فرایند با هم همکاری کنیم. بازنگری پس از استقرار، 
حوزه آشکاری است که در حال حاضر در این حوزه، تدوین گران 
اســتاندارد ملی ســهم بزرگی در ترغیب، درخواست و هدایت 
بازخورد دارند. به این ترتیب، ما نمونه های زیادی از تحقیقات 
عالی و اطلاع رســانی توسط اســتانداردگذاران ملی را مشاهده 
کردیم که می توانند، در زمانی که محدوده مشخصی وجود دارد 
و پروژه به خوبی مدیریت می شــود، به ما کمک کنند تا مرحله 

اولیه یک پروژه را بدون وجود هیچ پیچ وخمی کوتاه کنیم.
بــرای تعیین انتظارات همگانی: مــن نمی خواهم بیش از حد 
وعده بدهــم و به احتمال بعد به قولم عمــل نکنم. با این حال، 
ورود من با یک پیش زمینه تدوین اســتاندارد ملی، درک نســبتا 
درســتی از آن چیزی دارم که بســیاری از شــما توان انجام آن را 
دارید، دارم. بنابراین، به نظر من، باید فرصتهای استفاده نشده را 
درنظر بگیریم. بنابراین اجازه دهید که درباره این موضوع به طور 
مناســب و کاملًا داخلی به عنوان بخشی از دوره تدوین هیئت در 

پنج سال آینده قبل از این که دوباره شما را ببینم، بحث کنم.

بیان نتایج
من در مورد حوزه های اصلی صحبت کردم که فکر می کنم زمان 
ظرفیت  هستند-  مهم  آینده  کاری  برنامه  مورد  در  کردن  فکر 
جدید؛  الزامهای  اعمال  و  استقرار  پاسخ دادن،  برای  ذینفعان 
اطمینان از ارتباط بین فعالیت هیئت استانداردهای بین المللی 
حسابداری و هیئت استانداردهای بین المللی پایداری؛ و اقلام 
با استانداردگذاران ملی  نامشهود و هم چنین این که چرا رابطه 

همیشه سنگ بنای مهمی در کار ما خواهد بود. 
امیــدوارم از بقیه کنفرانس لذت ببریــد و منتظر دیدار مجدد 

شما هستم.
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